
پرسش ۷۷۵: آیا زیارتی هست که ثوابی معادل حج داشته باشد؟ 

الـسؤال/ ٧٧٥: بـسم الله الـرحـمن الـرحـیم، الـلھم صـل عـلى محـمد وآل محـمد 
الأئمة والمھدیین وسلم تسلیماً. 

السـلام عـلیكم ورحـمة الله وبـركـاتـھ سـیدي ومـولاي أحـمد الـحسن، أسـأل الله أن 
یـثبتنا عـلى ولایـتكم ونـصرتـكم ویـكتبنا مـن المسـتشھدیـن بـین یـدیـكم بـرحـمتھ وھـو أرحـم 

الراحمین. 

بـسم الـله الـرحـمن الـرحیم. الـلهم صـل عـلی محـمد وآل محـمد الأئـمة والمهـدیـین وسـلم 
تسلیماً. 

آقـا و مـولای مـن، احـمدالـحسن! سـلام علیکم و رحـمة الـله و بـرکاتـه. از خـداونـد 
می خـواهـم مـا را بـر ولایت و یاری شـما ثـابـت قـدم بـدارد و مـا را بـا رحـمت خـودش جـزو 

شهیدان پیشگاه شما قرار دهد. او ارحم الراحمین است. 

بـالنسـبة لـنا مـن غـیر الـعرب، الـذھـاب الـى مـكة لأداء الـحج أمـر صـعّبتھ عـلینا 
الـحكومـة الـسعودیـة، مـن حـیث عـدم تـوفـیر تـأشـیرات الـسفر والـمطالـبة بـشھادات كـثیرة 

وغیرھا. 

حکومـت سـعودی رفـتن بـه مکه بـرای انـجام حـج را بـرای مـا که عـرب نیستیم، بـا فـراهـم 
نبودن گذرنامه ی سفر، درخواست مدارک بسیار و سایر موارد دیگر سخت کرده است. 

أضـف الـى ذلـك أنـھ یـكلف الـكثیر مـن الـمال الـذي سـیذھـب الـى تـمویـل حـكومـة 
إجرامیة وغیر شرعیة تعبد أصنام ھذا الزمان وترتكب المحرمات. 

عــلاوه بــر اینکه پــول بسیاری درخــواســت می کنند که در نــهایت صــرف تــأمین مــالی 
حکومـت جـنایت کار و نـامشـروعی می شـود که بـت هـای این زمـان را می پـرسـتند و کارهـای 

حرام انجام می دهند. 



ولھـذا، لا یـوجـد طـریـقة لـنا لـممارسـة الـحج فـي الـزمـن الـحالـي بـشكل صـائـب 
وبـطریـق حـلال، حـتى وإن عـیناّ شـخصاً آخـر یـنوب عـنا بـالـحج، لا یـمكن عـمل ھـذا مـن 

دون المساھمة في تمویل نظام فاسد متحكم بھ من قبل لصوص. 

بـه همین دلیل راهی بـرای بـه انـجام رسـانیدن حـج در این زمـان بـه صـورت صحیح و 
حـلال بـرای مـا وجـود نـدارد. حتی اگـر شـخص دیگری را بـه عـنوان نـایب خـودمـان در حـج 
قـرار دهیم، انـجام آن بـدون سهیم شـدن در تـأمین مـالی نـظام فـاسـدی که تـوسـط دزدان 

اداره می شود، امکان پذیر نیست. 

سؤالي للإمام أحمد الحسن (علیھ السلام) ھو: 

پرسش بنده از امام احمدالحسن(ع) این است: 

ھـل ھـناك زیـارة نسـتطیع أن نـؤدیـھا أو نـؤدي فـیھا مـراسـم الـحج فـي مـوسـم الـحج، 
وذات ثـواب یـعادل ثـواب الـحج الـفعلي، مـن دون الـذھـاب الـى مـكة، ھـنا فـي الـغرب أو 

في سائر بلاد العالم؟ 
المرسل: سید عبدالله - المغرب 

آیا زیارتی وجـود دارد که بـتوانیم آن را انـجام دهیم یا مـراسـم حـج را در زمـان حـج بـه جـا 
آوریم که دارای ثـوابی مـعادل ثـواب حـج فعلی بـاشـد بـدون اینکه بـه مکه بـرویم، در همینجا 

مغرب (مراکش) یا در بقیه ی سرزمین های جهان انجام گیرد؟ 
فرستنده: سید عبد الله ـ مغرب    

الجواب: بسم الله الرحمن الرحیم 
الحـمد � رب الـعالـمین، وصـلى الله عـلى محـمد وآل محـمد الأئـمة والمھـدیـین 

وسلم تسلیماً. 



پاسخ: بسم الله الرحمن الرحیم 
والحـمدلـله رب الـعالـمین، وصـلی الـله عـلی محـمد وآل محـمد الأئـمة والمهـدیـین وسـلم 

تسلیماً. 

الـحج واجـب، ولـكن إن لـم تـتمكن مـن الـحج وتـریـد أداء عـمل وطـاعـة 
تحصل منھا الأجر والثواب في أیام الحج فعلیك بزیارة الحسین (علیھ السلام). 

أحمد الحسن - 1433 ھـ 

حـج واجـب اسـت؛ ولی اگـر بـه جـا آوردن حـج بـرایت امکان پـذیر نیست و می خـواهی عـمل 
و طـاعتی انـجام دهی که در روزهـای حـج بـه پـاداش و ثـوابی دسـت پیدا کنی، بـر تـو بـاد 

زیارت امام حسین (ع). 
احمدالحسن ـ ۱۴۳۳ هـ 

 ******


